

اتفاقية ترخيص (علام) 1

تاريخ إصدار النسخة التجريبية من (علام) : 23 أبريل 2024م

تمنح الهيئة السعودية للبيانات والذكاء الاصطناعي ("الطرف الأول")، ترخيص استخدام نموذج علام على (ALLaM - LLM) ("النموذج") على منصة واتسون اكس (Watson X) لشركة أي بي ام ميدل إيست فرع المملكة العربية السعودية ("الطرف الثاني").

تم تطوير نماذج (علام 1) من نماذج (Llama 2) عبر مواصلة تدريبها المسبق على مجموعة متنوعة من البيانات العربية والإنجليزية، من ثم تم إعطاؤها الأوامر.

مواد نماذج (Llama 2) مرخصة بموجب ترخيص مجتمع (Llama 2). حقوق الطبع والنشر: جميع الحقوق محفوظة لشركة (Meta Platforms)، ويمكن الحصول على نسخة من اتفاقية الترخيص من الرابط: <https://github.com/meta-llama/llama/blob/main/LICENSE>.

"الاتفاقية" تعني شروط وأحكام استخدام وإعادة إنتاج وتوزيع وتعديل مواد (علام 1) المنصوص عليها في هذه الاتفاقية.

"التوثيق" يعني المواصفات والكتيبات الإرشادية والوثائق المصاحبة لـ(علام 1).

يشير مصطلح "المرخص له" أو "أنت" إما إلى شخصك، أو صاحب عملك، أو أي جهة أخرى تكون ممثلاً لها بموجب هذه الاتفاقية.

"علام 1" يشير إلى نماذج اللغة الكبيرة والأكواد الخاصة بها، بما في ذلك أوزان النماذج المُدرّبة وكود الاستدلال الموزع بموجب هذا الترخيص.

"مواد (علام 1)" تعني -إجمالاً- مواد (علام 1) والوثائق (وأي جزء منها) المتاحة بموجب هذه الاتفاقية.

باستخدام أو توزيع أي جزء من مواد (علام 1)، فإنك توافق على الالتزام بهذه الاتفاقية.

1. الحقوق والتوزيع

أ. الحقوق الممنوحة: تمنحك هذه الاتفاقية ترخيصاً غير حصري وغير قابل للتحويل وعالمياً وخالياً من حقوق الملكية، ويتيح استخدام وتكرار وتوزيع وإنشاء مشتقات وتعديل مواد (علام 1) بموجب الملكية الفكرية المملوكة أو المرخصة من قبل الهيئة السعودية للبيانات والذكاء الاصطناعي (سدايا).

ب. شروط إعادة التوزيع

أولاً: عند إعادة توزيع مواد (علام 1) أو مشتقاتها، قم بتضمين نسخة من هذه الاتفاقية مع اتفاقية ترخيص مجتمع (LLAMA 2) الأصلية.

ثانياً: تأكد من أن استخدامك لمواد (علام 1) يتوافق مع جميع المتطلبات القانونية والتنظيمية المعمول بها، ويتبع سياسة الاستخدام المقبول لـ (Llama 2).

ثالثاً: لا يجوز استخدام مواد (علام 1)، أو مخرجاتها، لتحسين أي نماذج لغوية كبيرة بخلاف نموذج (علام 1) أو مشتقاته.

2. الشروط التجارية

لا يفرض هذا الترخيص أية شروط إضافية بخلاف تلك المقيدة بترخيص (Llama 2).

3. لا توجد ضمانات

يتم توفير مواد (علام 1) "كما هي" دون أي ضمانات -صریحة أو ضمنية- إلى أقصى حد يسمح به القانون المعمول به.

4. حدود المسؤولية

لا تتحمل (سدايا) والجهات التابعة لها مسؤولية الأضرار غير المباشرة أو العرضية أو الخاصة أو التبعية أو التحذيرية أو العقابية تحت أي ظرف من الظروف.

5. حقوق الملكية الفكرية

أ. لا تمنح هذه الاتفاقية أية حقوق لاستخدام العلامات التجارية، باستثناء ما هو ضروري للاستخدام النموذجي الذي يتضمن وصف وإعادة توزيع مواد (علام 1).

ب. تحتفظ أنت بملكية أية تعديلات أو أعمال مشتقة من مواد (علام 1) التي تقوم بإنشائها.

6. مدة الاتفاقية وإنهاء

يسري العمل بهذه الاتفاقية حتى يتم إنهاؤها، وتحتفظ (سدايا) بالحق في إنهاء هذه الاتفاقية عند الإخلال بشروطها، ويجب أن يُوقف أي استخدام لمواد (علام 1) عند الإنهاء.

7. القوانين واللغة المعمول بها

وُجِّعت كلتا الاتفاقيتين بنسختين عربية وإنجليزية، واستثناءً من البند (7) من اتفاقية ترخيص (LIAMA 2)، فإنه في حال وجود أي اختلاف بين النسختين المذكورتين؛ تسود النسخة العربية وتُفسر وفقاً لقوانين المملكة العربية السعودية.

ALLaM 1 License Agreement

ALLaM Beta Version Release Date: April 23, 2024

The Saudi Data and Artificial Intelligence Authority ("First Party") grants IBM Middle East, Saudi Arabia branch ("Second Party"), the License to use the ALLaM (LLM) model on the watsonx platform.

For this release ALLaM 1 Models are adapted from Llama 2 models, by continuing their pre-training on a mixture of Arabic and English data, then instructing them.

The Llama 2 materials are licensed under the LLAMA 2 Community License, Copyright (c) Meta Platforms, Inc. All Rights Reserved. A copy of the license agreement can be found at [<https://github.com/meta-llama/llama/blob/main/LICENSE>].

"Agreement" means the terms and conditions for use, reproduction, distribution, and modification of the ALLaM 1 Materials set forth herein.

"Documentation" means the specifications, manuals, and documentation accompanying ALLaM 1.

The term "Licensee " or " you " refers to either you personally, your employer, or another entity for which you are acting as a representative under this Agreement.

"ALLaM 1" means the large language models and code, including trained model weights and inference code distributed under this license.

"ALLaM 1 Materials" means, collectively, ALLaM 1 and Documentation (and any portion thereof) made available under this Agreement.

By using or distributing any portion of the ALLaM 1 Materials, you agree to be bound by this Agreement.

1. Rights and Distribution

a. Rights Granted:

This Agreement grants you a non-exclusive, global, non-transferable, royalty-free license to utilize, replicate, distribute, create derivatives from, and modify the ALLaM 1 Materials, under the intellectual property owned or licensed by SDAIA.

b. Conditions of Redistribution:

i. When redistributing ALLaM 1 Materials or their derivatives, include a copy of both this Agreement and the original LLAMA 2 Community License Agreement.

ii. Ensure that your use of the ALLaM 1 Materials complies with all applicable legal and regulatory requirements and follows the Acceptable Use Policy for the Llama 2.

iii. The ALLaM 1 Materials, or their outputs, may not be used to enhance any large language models other than ALLaM 1 or its derivatives.

2. Commercial Terms

This license imposes no additional conditions beyond those restricted by the LLAMA 2 license.

3. No Warranty

ALLaM 1 MATERIALS ARE PROVIDED "AS IS" WITHOUT ANY WARRANTIES, EXPRESS OR IMPLIED, TO THE MAXIMUM EXTENT PERMITTED BY APPLICABLE LAW.

4. Limitation of Liability

SDAIA AND ITS AFFILIATES WILL NOT BE LIABLE FOR INDIRECT, INCIDENTAL, SPECIAL, CONSEQUENTIAL, EXEMPLARY, OR PUNITIVE DAMAGES UNDER ANY CIRCUMSTANCES.

5. Intellectual Property Rights

- a. This Agreement does not grant any rights to use trademarks, except as necessary for typical use involving the description and redistribution of the ALLaM 1 Materials.
- b. You retain ownership of any modifications or derivative works of the ALLaM 1 Materials you create.

6. Agreement Term and Termination

This Agreement remains effective until terminated. SDAIA reserves the right to terminate this Agreement for breaches of its terms. Upon termination, all use of ALLaM 1 Materials must cease.

7. Applicable Laws and Language

Exception from clause (7) of the LLAMA 2 license Agreement, Both Agreements is signed in Arabic and English. In the event of any discrepancy between the two aforementioned versions, the Arabic version shall prevail and construed in accordance with, the laws of the Kingdom of Saudi Arabia.